
Venstre vil ilegge kraftverkene CO2-avgift, mens
Høyre vil gi gratis utslippskvoter. KrF er foreløpig
taus. En eventuell CO2-avgift vil utgjøre over 340
millioner kroner årlig.

Uenige om
skogvern
Senterpartiet og

Naturvernforbundet er uenige

om effekten skogvern har på

naturen. 

Side 3

— Ulønnsom
gasskraft
Gasskraft er ulønnsomt, både

med og uten CO2-avgift, sier

klimaforsker. Årsaken er høye

gass priser og lave energi -

priser. 

Side 4

Satser på Mongstad
Statoil vil ikke være med på å

bygge gasskraftverk på Kårstø,

men satser på å få lov til å

bygge sitt eget på Mongstad.

Side 5

Tema: 
Fisk og miljø
• Krever null-utslipp i
Barentshavet
• Bruker tre fisker til å
produsere én
• Mindre medisin
• Nye utfordringer for
oppdrettsnæringen
• Fisk som ja- og nei-
argument til EU
• Giftkartet - her bør
du være varsom med
sjømaten

Side 7-16
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Strid i regjeringspartiene:

Avgiftskamp 
om gasskraft

Gasskraftverket som bygges i forbindelse med Snøhvit vil bli ilagt CO2-avgift. Nå strides regjeringspartiene om gasskraftverket

som skal bygges her på Kårstø også må betale avgift. 
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10 SIDER TEMA:

FISKERI, OPPDRETT OG MILJØ



Bønder i EU-ferske Tsjekkia sli -
ter med enkelte EU-regler. BBC
News forteller om tsjek kiske
bønder som nå prøver å omgå
lovverk som de mener er en
trussel mot levebrødet deres.
Sakens kjerne er lokal geitost
etter tradisjonell oppskrift. Osten
kan ikke selges som menneske -
føde ifølge EU-reglene.

— Hvis jeg ønsket å selge
geitosten offentlig, ville jeg måt -

tet investere minst 3 millioner
tsjekkiske kroner (740 000 nors -
ke kroner) i etiltak på går den,
sier gårdbruker Petr Hajek til
lokalavisa Lidove Noviny.

Hajek mener EU-reglene på
dette punktet gir masse produ -
sen ter fortrinn i forhold til små
landbrukere, men Hajeks løs -

ning er å markedsføre osten som
dyremat. Markedsføringen lyder
nå som følger: “Geitost. Hjem -
me laget etter en resept brukt i
seks generasjoner. Produsert ved
brudd på EUs lovverk, og burde
brukes som dyremat. Testet på
mennesker.”
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Naturkraft
og
naturkrefter
Som et forvarsel på fremtidens

villere og våtere klima, spesielt

om høsten, måtte innbyggere i

trondheimsbydelen Trolla

evakueres da Trollabekken gikk

over sine bredder. Samme dag

som ”bekken” fant sitt nye løp

gjennom lokalene til motor -

sykkel klubben Hells Angels,

offentliggjorde Statkraft og

Hydro at de vil gjøre alvor av

trusselen om å bygge gass kraft -

verk på Kårstø i Rogaland. 

Gasskraftverket vil årlig slippe ut

over én million tonn av klima -

gassen CO2, på tross av at det

finnes teknologi for å rense

utslippene. Dermed vil gasskraft -

verket bidra til at Norge beveger

seg enda lengre bort fra sin

forpliktelse om å begrense

utslippene av klimagasser. Siden

1990 har disse utslippene økt

med 8 prosent. Med gasskraft -

verket vil de øke med ytterligere

2 prosent.  

Forskere har slått fast at ut -

slippene av klimagasser må ned

med 60-80 prosent. Nå inves -

terer Norge i ny, dyr infrastruktur

som vil holde utslippene på et

høyt nivå i mange år fremover.

Hva blir Norges forsvar når man

internasjonalt skal forhandle om

ytterligere reduksjoner av

utslippene av klimagasser?

Statkraft og Hydro vil gjennom

selskapet Naturkraft sørge for at

fremtidens høstvær blir enda

våtere og villere enn i år. Det vil

neppe vekke begeistring i Trolla

eller hos de andre som merker

effektene av uværet. 

I fjor vinter ble flere enn 140 ulv
drept ved jakt fra lufta i Ala ska.
Ifølge nettverket Care2 kom mer
500 ulver til å dø på grunn av
jakt fra fly denne vin teren, og
nettverket ber nå om støtte til å
skape oppmerk som het omkring
dette som de be teg ner som en
barbarisk praksis.

UTMATTET OG SKUTT

Ulvejakt fra fly foregår ved at ulv
letes opp og jages til de er
utmattet. Når dyrene er for slitne
til å løpe videre,  blir de skutt
enten fra lufta eller fra bakken. 

Alaska-guvernør Frank Mur -
kowski gjeninnførte ulvejakt fra
lufta i 2003 til tross for sterk
mot stand fra folk i Alaska. Alas -
kas innbyggere har ifølge en
mel ding fra Care2 stemt for å
forby slik ulvejakt to ganger.

HAR EN ROLLE Å FYLLE

Care2 påpeker at ulven har en
nøkkelrolle i økosystemet og
viser til flere studier som viser
at ulven bidrar til å vedlikeholde
økosystemet, blant annet ved å
holde bestanden av elg og reins -
dyr frisk og sterk. Nettverket ber

nå folk om å adoptere en ulv, for
å finansiere arbeidet med å be -
skytte den. Dette kan du gjøre
på nettsiden www.care2.com.

Med vinteren i Alaska kommer også de luftbårne ulvjegerne
fram. Snøen gjør ulven til et lett mål.

Jakter på 500 ulv fra fly

FN vil bli kvitt sprøytemiddel
Bruken av metylbromid burde
begrenses ytterligere, siden dette
pesticidet skader ozonlaget, sier
FNs miljøprogram (UNEP). Pla -
nen er å avvikle all bruk av dette
plantevernmiddelet på sikt.

— Det er betydelige hull i
kunnskapene om bruk av metyl -
bro mid, sier Klaus Töpfer ifølge
ny hetsbyrået Reuters. 

I henhold til Montreal-proto -
kollen fra 1987 er mange kjemi -
kalier - som for eksempel klor -

holdige kuldemedier - utfaset.
Men UNEP påpeker at metyl -
bromid klamrer seg til et smutt -
hull i protokollen som gjør det
mulig å holde om lag en femte -
del av verdens totale bruk av
stof fet utenfor kontroll.

— Smittevern i forbindelse
med import av råvarer og dyre -
for, avskårne blomster, lær og
varepartier på paller er unntatt
fra den internasjonale avtalen
om utfasing, sier Töpfer. 

Til tross for fortsatt bruk av
metylbromid, betegner Töpfer
reparasjonen av ozonlaget som
en av miljøvernets suksess his -
torier. Forskere regner med at
utfasing av skadelige stoffer vil
føre til at ozonlaget er helt repa -
rert innen midten av dette
århundret.

De industrialiserte landene
skal ifølge Montreal-protokollen
avvikle all bruk av metylbromid
i landbruket innen 2005.

Geitost blir dyremat i nye EU
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Skogvern: 

Hvor sitter ukunnskapen?

I anledning et mulig framtidig
regjeringssamarbeid mellom Ap,
SV og Sp, har Ukeavisa Ny tid
latt Åslaug Haga presentere synet
sitt på naturvern. 

— FORNUFTIG BRUK BEST

Haga mener at fornuftig bruk av
naturen er det beste vernet vi
kan gi, og henviser til en flora
av det hun kaller ukunnskap på
vernesiden.

— Man legger en osteklokke
over store naturområder for å
verne dem. Men faktisk er det
slik at arter vil forsvinne når
naturen gror igjen, sier Haga.
Hun bruker barskogvern som
eksempel.

— Det er de skogområdene
som er fornuftig drevet som har
mange arter og som derfor
planlegges vernet, sier Haga.

GAMMEL SKOG 

- MANGE ARTER

— Haga blander sammen to
ting, sier Gjermund Andersen i
Norges Naturvernforbund. 

— Hun snakker om
gjengroing av kulturlandskap -
men det er ikke slike områder
som blir vernet. Skogvern går ut
på å la naturen få utvikle seg og
bli gammel natur, og eldre
økosystemer huser flere arter
enn yngre økosystemer, sier
Andersen. 

— Redusert antall arter er
mer aktuelt når det er snakk om
kulturlandskap, og artsfattig -
dommen i kulturlandskapet
skyldes blant annet et intensivt

jordbruk. 
Andersen understreker også

at det er ønskelig å verne de
områdene som er minst
påvirket. 

— Etter vår mening er skog
fornuftig drevet når den har fått
stå uten inngrep de siste 50-100
årene.

— UTRYDDET AV SKOGDRIFT

Forsker Jørund Rolstad ved
Skogforsk mener det er litt drøyt
når Åslaug Haga hevder at de
skogområdene som er fornuftig

drevet har mange arter. 
— Det blir ikke riktig å si at

skog som er fornuftig drevet har
mange arter. Masse skog i Norge
har vært drevet av skogbrukere,
og dette har ført til at mange
arter er utryddet. Siden skogen
i Norge har vært gjenstand for
mye bruk opp gjennom tidene,
er den mer glissen enn skog i
land som for eksempel Nord-
Amerika eller Russland. Når slik
skog vernes, vil den en periode
bli fryktelig tett fordi den
tidligere er blitt “plukket”. Etter

lang tid vil vi igjen få en mer
glissen skog. 

TRENGER SKOGBRANNER

Jørund Rolstad påpeker at det
ikke er noe i veien for å skjøtte
skog som blir vernet.

— Vi får ikke nødvendigvis
en naturlig skog når vi freder
den. Hvis man freder skog, og
bare lar den stå, blir det litt feil.
Det er for eksempel sjelden man
lar skogbranner løpe i fredet
skog - selv om dette fra gammelt
av var naturlig i skogene.

— Det er Haga som mangler
kunnskap, sier Naturvernfor -
bundets Gjermund Andersen.

— Når det gjelder vernepolitikk,
så florerer ukunnskap, sier 
Sp-leder Åslaug Haga. 

JORUNN GRAN
jorunn.gran@naturvern.no

Senterpartiets Åslaug Haga og Gjermund Andersen i Naturvernforbundet krangler om hvem som kan mest og minst om skog. 
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Strid om utslippskvoter 
til gasskraft
Venstre mener gasskraftverk må betale CO2-avgift, mens
regjeringspartner Høyre vil gi kraftverkene gratis utslippskvoter. 

Naturkraft offentliggjorde 22.
sep tember at de vil gå videre
med planene om å bygge gass -
kraftverk på Kårstø. Selskapet
forutsetter at de ikke får andre
vilkår enn i konkurrerende land. 

AP OG HØYRE ENIGE

Tre dager senere varslet land -
bruks minister og Venstre-leder
Lars Sponheim i NRK Lørdags -
revyen at han vil arbeide for å
ilegge gasskraftverk CO2-avgift.
Det vil i så fall alvorlig svekke
lønn somheten i prosjektet. Men
Sponheim møter motbør fra re -
gjeringspartner Høyre. 

— Vi er ikke helt enige i det -
te, fastslår Leif Frode Onar heim
(H) overfor N&m Bulle tin. 

Onarheim mener gasskraft -
verk ene i stedet bør få delta i
mar  ked  et for handel med ut -
slipps  kvoter. I så fall får kraft -
verkene utdelt gratis utslipps -
kvoter for størstedelen av sine
ut slipp. Denne løsningen blir
også støttet av Arbeiderpartiets
miljø poli tiske talskvinne Sylvia
Bru stad, som sier til NTB at
regje r ingen må legge frem
forslag om å inn      lemme gasskraft
i kvote markedet. 

Leder i Stortingets energi- og
miljøkomité, Bror Yngve Rahm
(Krf), ønsker foreløpig ikke å
kommentere saken. 

SENEST I 2008

Det nasjonale kvotemarkedet for
klimagasser skal være klart fra
første januar 2005, samme tids -
punkt som EU lanserer sitt kvo -
te marked. Fra 2008 vil kvote -

markedet sannsynligvis bli ut -
videt for å bidra til at landene
opp fyller sine mål i Kyoto-
avtalen. Onarheim mener gass -
kraftverkene senest må bli en del

av kvotemarkedet fra 2008. 
— Hvis man nå får et system

som er kompatibelt med Kyoto-
avtalen og EU-systemet, så bør
det vurderes også fra 2005, sier

Onarheim. 

FORTSATT FORURENSNINGSLOV

En tredje mulighet er at
gasskraftverk ikke blir ilagt
CO2-avgift eller kvoteplikt, men
fortsatt må ha konsesjon etter
forurensningsloven. I så fall kan
kraftverkene bli pålagt rensing i
fremtiden.

AVGIFT FOR SNØHVIT

På ett punkt er imidlertid Høyre
på linje med Venstre og Spon -
heim: Gasskraftverket som nå
byg ges i forbindelse ved
Snøhvit-feltet utenfor Hammer -
fest må betale CO2-avgift. 

— Det legges opp til at Snø -
hvit-prosjektet betaler CO2-
avgift. Det er i tråd med Sem-
erklæringen. Der står det ganske
klart, sier Onarheim. 

— CO2-avgift vil stoppe gasskraft
— Gasskraftverk vil ikke være lønnsomt med dagens pris på
strøm og gass - og i hvert fall ikke med CO2-avgift.

Det mener forsker Jonas Vevatne
ved Cicero Senter for
klimaforskning.
— Man har valget mellom en
CO2-avgift på 325 kroner per
tonn - slik den er på sokkelen -
eller innlemming av kraftverk -
ene i kvotesystemet med gratis
tildeling og hvor prisen for kjøp
av ekstra kvoter ligger mellom
50 og 100 kroner per tonn. Da
er det siste åpenbart mest
attraktivt for industrien, sier
forsker Jonas Vevatne ved Cicero

Senter for klimaforskning.
Med utslipp av 1 050 000 tonn
CO2 vil en avgift på 325 kroner
per tonn utgjøre over 340
millioner kroner årlig. 
— Hvis gasskraftverk skal bli
lønnsomt må det være en del av
kvotesystemet. Gasskraft vil i
overskuelig fremtid ikke være
lønnsomt med en CO2-avgift. 
Vevatne påpeker at strømprisen
også er avgjørende for
lønnsomheten i et gasskraftverk.
— I dag sank spotprisen under
20 øre/kWh for første gang
siden juli, men Naturkraft
trenger en el-pris på 30-tallet for

at gasskraftverk skal lønne seg.
Strømprisen for siste kvartal i år
ligger nå på 25 øre/kWh, og
prisen for første kvartal neste år
ligger rundt 26 øre, sier Vevatne.
Han tviler på at gasskraftverket
vil bli bygd. 
— Ikke minst fordi gassprisen
har steget mye mer enn el-
prisene. Med mindre de satser
på subsidiert gass eller en enorm
økning i el-prisen, kan jeg ikke
skjønne at dette er en lønnsom
investering. Først neste sommer
vil Naturkraft ta endelig stilling
til om de skal investere i
gasskraft på Kårstø. 

Gasskraftverket som bygges i forbindelse med Snøhvit blir ilagt CO2-avgift. Nå strides
regjeringen om nye gasskraftverk også må betale avgift. (Foto: Statoil)

AUDUN GARBERG 
ag@naturvern.no

AUDUN GARBERG 
ag@naturvern.no



— Man kan ikke overføre en
konsesjon gitt til ett anlegg
lokalisert på et bestemt sted, til
et annet anlegg lokalisert et an -
net sted, sier informasjonssjef
Eva Nordvik i Miljøverndeparte -
mentet. Dermed setter hun en
stop per for spekulasjonene om
at Statoil kan overta Naturkrafts
konse sjon, og bygge gasskraft -
verk på Mongstad med bak -
grunn i denne.

VILLE OVERFØRE KONSESJON

Arbeiderpartiets miljøpolitiske
talskvinne Sylvia Brustad er
blant de som har tatt til orde for
å overføre Naturkrafts ubenyt -
tede konsesjon til andre gass -
kraft verk, for eksempel på
Mongstad. 

Informasjonssjef Kåre Ness i
Statoil Mongstad har imidlertid
liten tro på at dette lar seg gjøre,
og er forberedt på å gå gjennom
en ny søknadsprosess.

— Vi har sendt melding til
myndighetene, og Norges vass -
drags- og energidirektorat (NVE)
har holdt folkemøte, der de har
informert naboene om våre
planer. Planene er gode og ro -
buste, og vi mener dette er et
ves entlig løft for anleggene på
Mongstad. Hadde vi gjennom -
ført noe lignende på vårt danske
raffineri, hadde vi fått statsstøtte
på grunn av at de hadde regnet
det som et miljøtiltak, sier Ness.

— LOKAL MILJØGEVINST

Gasskraftverket på Mongstad
skal ifølge NVE produsere 2,2
TWh energi hvert år, fordelt på
varme til de andre anleggene på
Mongstad, strøm til Troll-
plattformen og strøm som skal
selges på kraftmarkedet. Kraft -
verket vil slippe ut rundt
900.000 tonn CO2 i året. Infor -

masjonssjef Ness er overbevist
om at prosjektet vil bety et bedre
miljø i området rundt Kollsnes,
selv om han innrømmer at
CO2-utslippene vil stige.

— Vi kvitter oss med gamle
ovner og brennere som ble
installert før noen tenkte på
energiøkonomisering. Dette vil
gi en miljøgevinst. Vi går videre

med prosjektet, og når myndig -
hetene har ferdig behand let mel -
d ingen, vil vi sende en kon se -
sjons søknad. Vi er prisgitt
myndighetenes behandling, men
vil bruke de kanaler vi har for å
få realisert et godt prosjekt, sier
Ness.
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— Gasskraftverk bra miljøprosjekt
Generaldirektør Eivind Reiten i Norsk Hydro vil ikke la
miljøbevegelsen hindre Naturkraft i å bygge gasskraftverk. 

— Jeg vet det er forskjellige
oppfatninger om dette
prosjektet, men jeg tror alle til
slutt vil se at dette er et skritt i
en trygg, miljøvennlig retning,
sa Bård Mikkelsen i Statkraft da
planene om utbygging av
gasskraftverk på Kollsnes ble
presentert. Statkrafts samar -
beids partner i Naturkraft AS,
generaldirektør Eivind Reiten i
Hydro, var enda klarere i sin
beskrivelse av motstanden mot
gasskraftverket.

— Vi kan ikke la slike
reaksjoner hindre oss i å gjøre
det som er kommersielt og
miljømessig riktig, sa Reiten.

Kraftverket på Kårstø vil
slippe ut rundt 1,1 millioner
tonn CO2 årlig, og skal stå
ferdig høsten 2007. Imidlertid
vil ikke utbyggerne legge frem
en endelig plan for finansiering
av anlegget før neste sommer. 

— BAKSTREVERSK

— Jeg har liten tro på at dette
blir gjennomført. Jeg tror denne
presentasjonen er en kampanje
for å hindre et nasjonalt
kvotesystem for CO2 i Norge,
og en mulighet for å spille ballen
over til det politiske miljøet
igjen, sier stortingsrepresentant
Hallgeir Langeland (SV). 

Ressursorganisasjonen
ZERO, som arbeider for null -

utslippsløsninger i energi -
sektoren, er sjokkerte over at
Natur kraft vil sette i gang byg -
ging av gasskraftverk uten å be -
handle utslippene.

— De går til krig. Miljø -
vennlige løsninger finnes, og
teknologien er i boks. Å bygge
ut et slikt gasskraftverk nå er
bakstreversk, sier Cato Buch i
ZERO.

Kan ikke overdra
konsesjon til Mongstad
Etter at Naturkraft sa fra seg konsesjonen for bygging av gasskraftverk
på Kollsnes, har det kommet ønsker om at tillatelsen overføres til
Statoils gasskraftplaner på Mongstad. 
– Det går ikke, sier Miljøvern departementet.

Generaldirektør Eivind Reiten i Norsk Hydro vil bygge gasskraftverk på Kårstø. 

KRISTIAN S. AAS
kristian.aas@naturvern.no

KRISTIAN S. AAS
kristian.aas@naturvern.no
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Krever utslippsfri oljein

Instituttet fraråder åpning for
oljevirksomhet i store deler av
Barentshavet. Hvis fisken ikke
skal bli skadelidende, kan det
bare åpnes for oljeutvinning i
det åpne, isfrie havet. Beveger
man seg nær land eller iskanten,
fra råder instituttet all olje virk -
som het.

FORUTSETTER NY TEKNOLOGI

— Men selv oljeutvinning i det
åpne Barentshavet forutsetter et
annet teknologisk regime enn
det som benyttes i Nordsjøen i
dag. Hvis de ikke klarer å hindre
alle utslipp i forbindelse med
den daglige virksomheten, fra -
råder vi oljeutvinning også her,
sier forsker Ole Arve Misund.

Barentshavet beskrives ofte
som det viktigste havområdet
innenfor den norske økono mis -
ke sonen når det gjelder gyting
og reproduksjon av fisk. Havom -
rådet er i tillegg et av de mest
be tyd ningsfulle sjøfuglområdene
i ver den. Uttaket av fisk er også
stort, og utslipp av giftige stoffer
knyttet til oljeboring får dermed
en svært kort vei til vårt matfat.

— Enda verre blir det hvis
det åpnes for oljevirksomhet
nær iskanten. Der er nærings -
kjedene kortere, og giftige ut -
slipp vil spre seg raskt, sier
Misund.

SVÆRT SÅRBART

I 2001 ble det eksportert fisk og
fiskeprodukter fra Norge til en
verdi av nær 31 milliarder kro -
ner. Dette gjør fisken til vår nest
største eksportnæring etter olje
og gass. En oljeulykke i sårbare
deler av Barentshavet kan så le -
des få store økonomiske konse -

k venser for Norge som nasjon.
— De store gyteområdene

ligger i områdene rundt Lofoten,
Vesterålen og ved Tromsøflaket.
Uhellsutslipp her vil kunne
radere ut hele årsklasser med
fisk. Her fraråder vi all olje virk -
somhet, sier Misund.

SP VIL BORE

Spørsmålet om åpning av
Barents havet for oljeleting er
beskrevet av Natur og Ungdom
(NU) som ”tiårets viktigste mil -
jø sak”. Senterpartiet annonserte

nylig at de vurderer å skifte syn
i saken, og gå inn for oljeleting.
Dette fikk NU-leder Ane H.
Kismul til å tordne mot Senter -
parti-leder Åslaug Haga.

— Senterpartiet er ikke en -
gang verdig til å ha grønn logo,
sa Kismul til NRK, og utdypet
sin mening i en pressemelding:

— De vil spille russisk rullett
med fiskeriressursene og boset -
nin gen i kyst-Norge. I dag kan
vi være glad for at Senterpartiet
sliter med velgeroppslutningen.

Natur og Ungdom ønsker

ikke oljeleting selv om prosess -
utslippene fjernes, på grunn av
faren for ulykker og utslipp av
klimagasser.

Havforskningsinstituttet krever at den daglige virksomheten må foregå h
Barentshavet åpnes for oljevirksomhet. Ellers blir fisken skadelidende, sier for

KRISTIAN S. AAS
kristian.aas@naturvern.no

BARENT

• Den første leteboringen i Barentshavet

• Det er boret 61 letebrønner i Barentsh

funn av olje og gass er gjort.

• I 2003 ble Barentshavet syd åpnet gen

regjeringen.

• Snøhvit, 140 kilometer nordvest for Ha

besluttet utbygd. Oppstarten skal være i 

KILDER: PETROLEUMSTILSYNET, OLJE- OG ENERG
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Bruker tre fisk tiL
å produsere én ny

sker Ole Arve Misund. Norge bruker 1,5 millioner tonn villfisk til å
produsere en halv million tonn oppdrettslaks og
ørret. Som havner på de rikes matfat.

SHAVET
et startet i 1980.
thavet, og flere mindre og middels

:enerelt for helårig oljevirksomhet av

hammerfest, er det eneste feltet som
re i desember 2005.

Tall fra Fiskei idiregtor,itet viser
at oppclretlsnicr;ngen
forbruker tre ganger sa oiw fisk
som den produserer. Rette l( rdi
I iskefflr inneholde r store ute og-
der fiskemel og iskeolje. Ilav
milj oradgiver Mi re i i inark i
WV’l mener det ikke nodven
(lig\i er leil a lore opp fisk med
annei i li sk I ord i laksen er fl n k
til å ttttl) tte ene rgien og tapet at
energi er langt lavere enn ved
produkjoo av svin.

— Men det er et etisk clilcm
ma it isken som brukes t I l(r
kunne vart brukt direkte til
men neskefode. I stedet reduse
res mengden tilgjengelig fisk ved
omdann ing til et dyrt produkt
som havner pa eksklusive mar
keder. sier I :sinark.

STORT FORBRUK
Av verdens totale liskerier p
ru ntlt 3b iil Il ner totu i går ei r—
ka 30 nifihiotier tonn direkte til
I iskentel og olje. I dag ldrbruker
.ikv ik ti iii re i 70 ]) rose ni av
fisken] (ti og 34 prosent iv liske
ttte]et 5010 pndu>ere erden.

Ifidge be tegninger fra den
i nternasonale fiskemel— og fiske—
olj eorga il sasj one ti vil fo ti )Itl Le i

stige til 100 prosent av I iskeoljen
og 5Q prosent av I iskenielet in
nen 2030.

— IKKE EGNET TIL
MENN ESKEFØDE
l-orskuiittgsdi rektor OIL J
Torrissen ved I lnorsknings
ilst it Ut let er delvis enig med
]nsirk. Rant annet i at (lei ikke

Forskningsdirektor

Om i. Torrissen ved

Havforsknings

instituttet.

noclvend igvis er feil i lure opp
lisk med annen fisk, ord. laketi
utnytter ene rgien i loret i.ingt
bedre enn lancfleve ide li usdyr.

Det er (leverre ikke slik
at til Fisken vi tar opp fra havet
k in levetv pa (le latt iges h r(f
Mye av (len likert sotti brukes i

I iskernel er ikke egnet som tnen
neskefude, eller er tilgjengelig i
slike kvanta at en ikke bar sys—

1cm lor å ta i ni()I fisketi, sier han.
2orrisen S) nes også det blir

litt feil i bare .i igripe opptlret is
na’ringen for lit tigdomprob
letnet. de Ijuper t :os. alt bare
toringredienser i vetde:isoiar
kedet hiserm pa kviliet og pris.

Vi har alle et int ar lot i

be Is j etn pe latt igcli oil De i in a

gjores ved a sette folk i stand til
i tj ciii nok til a kj ope eller ro

dusere (len maten de trenger.

AVFALL
lOn tetI sier at en del av fiske
mdci som brukes er laget iv
I rkeavlall, og ville uansett ikke
bli benyttet som nieiitieske lot.

— De biologiske ressursene
i havet nit utnyttes, ellers gar (le
tapt ,sie: han ( legger til at (lei
er en tttiligiiet å uke lirttkcti av

eget ihi bk po il ei ‘i i fl) re t som
en ersiatning for riskemel og
-le olie.

OVERFISKE AV KOLMULE

i uken som brukes til a lage mel
og ol)e kotntner fra Stille havet

eller Ni td —i tiropa Moen Es—
itiark er spesielt bek) mret for
kolinttla.

Ren er tilsatt for et van

ett ig overhske. Ingen vet de
ukologuke kotisekt etisetie (ler
sotti kl I nuli kollipe r, sier
I knirk.

dustri
lt uten utslipp hvis

TONE MIKALSEN
redaksjonen@naturvern.no

Havm iljoradg iver

Maren Esmark i

WWF.

En oljeulykke i sarbare deler av Barentshavet

kan ta Store konsekvenser for fisken.

Havforskningsinstituttet frarader att oljevirk

somhet rundt Lofoten, Vesteralen og ved

Tromsofiaket. (lltustrasjonsfoto: Scanpix)

2rondheLm kommune

Kjøp ikkesøppel!
• Kjøp produkter som har lang

levetid og som kan repumreres

• Unngå engamigspmdukter

• Reserver deg mot uadressert reklame!

IDEPARTEMENTET
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Mindre antibiotika i fisk enn i Landbruk
Er du bl.ant dem som tror at oppdrettsfisk er full av medisiner og at
den egent[ig er annenrangs mat? Da tar du hel.t feil., iføtge forskere
ved Havforskningsinstituttet.

TONE MIKALSEN
redaksjonen@naturvern.no

l\lange har flegal kr’ opplat fl i ige
mx lix il lei en pa 01 )( hett 51 sk
og ser p de orn annenrangs
mat. )ixinrl Bergh, gruppeleder
or I orskiliflgsgrLippefl I iske—

helse og sykdonimer ved I lav
forskningsinstituttet, er ikke i
tx il Om at opplatningene henger
gj ei ro o ppd rett i’ flS ila rnd( )m
pa i 080—tallet. Den gang ar
medinsinforbruket hoyt, og det
oppsto rnilj oproblenier rundt
anleggene. En ax de mest seig
lix ecie nlytene er at oppdrettslisk
er fulle av medisiner som lor
ekse nipel an til) i Ot ika.

-- Norsk fiskeoppdrett er nesten helt
fritt for antibiotika, sier Øivind Bergh
ved Havforskningsinstituttet.

NESTEN FRI FOR ANTIBIOTIKA
I dag er norsk liskeoplxlrett

nesten helt fri for antihiot ika.

Men det brukes betydelige meng
der in til 1 ot ika til ky r, grise r,

hunder og kat ter i Norge, sier
Bergh.

Han understreker at I lax -

Ibrskningsinsl iwttet ikke er ute
ett er il glorifisere oppdreti s—

næringen og male fanden pa
eggen for norsk landbruk.

Tall fra Mattilsynet viser at
det brukt 5,75 tonn intihiotika
til dyr i Norge i 2000. Av dette
gikk 4,0 tonn til landbruk og

kjuledy r.

NYE UTFORDRINGER
Bergh medgir at nye oppdretts—
arter skaper nye ut ford ri iger. I
eksempel er torskeoppdrett. Det
er en næring som er i x ekst, og

bruk av nu ihiotika er pi ingen
mate pa vei ned.

— Lakse op ) LI rett har mer
effektive a I,i ser enn det som
linnes for torsk i dag, men torsk
har kanskje generelt et sterkere
niniinldrx ar cliii laks. I iskens
mmunlorsx ii kan for ovng styr

kes ved å gi den riktig næring,
pa samme male nir menneskene
onsker a styrke sitt irnmunlor
svar ved i spise riktig. Men xi

Ç

trenger mer kunnskap om hvor
dan vi kan siyrke torskens helse
hvis vi skal lykkes med å unnga
vesentlige sy kdomsprohlemer.
Det bør xi klare. Norsk kam—
skjelloppdrett er for eksempel i
dag blitt i tel t ant ibiotikal ri , sier
BergE.

• Fiskeri- og havbruksnæringen er
Norges nest største
eksportnæring, med en samlet
eksportverdi på rundt 30,6
milliarder kroner i 2001.
Eksportverdien fra fisket var om
Lag 19,5 milliarder, altså ca. 2/3
av samlet eksportverdi.

2003 ble det omsatt 577 000
tonn laks og ørret fra norsk fiske
oppdrett. og førstehåndsverdien
fra denne fisken var på 9,4
milliarder kroner.

• Oppdrettstorsk er den tredje
viktigste arten målt i mengde. I
2003 ble det solgt 2 181 tonn

Norge er verdens tredje største
sjømateksportør etter Thiland og
Kina.

Den teknoLogiske revolusjonen
har skapt en så effektiv fiskeflåte
at strenge reguleringer er nød
vendige for å hindre overfiske og
nedfisking av ressursene.

De siste 25 årene har den
norske fiskerinæringen utviklet
seg fra fritt fiske til en
gjennomregulert næring med
kvoter og konsesjoner.

Om lag 14 000 fiskere har fiske
som hovedyrke i dag. 1.1948 var
antallet 85 500.

KILDER: STATISTISK SENTRALBYRÅ.

FISKERIDEPARTEMENTET,

.IOURNALISTEN

ANNONSE

Talt om fisk:

Norsk OLjevernforening For OperatorseLskap

oppdrettstorsk. og det er en
økning på 75 prosent fra året for,
og 150 prosent sammenlignet
med 2001.Verdens samlede sjømat

produksjon er på 130 milLioner
tonn. Norges andel er litt over tre
millioner tonn, og norske fartøy
leverte 1,4 millioner tonn fisk og
skalldyr første halvår i år.

NOFO eies av oljeselskaper som opererer pa norsk
sokkel, og har siden etableringen i 1978 hatt som
hovedoppgave a etablere og vedlikeholde en

NOFO
beredskap mot oljeutslipp fra bore- og
produksjonsvirksomheten. NOFOs beredskapsplaner er
basert pa omfattende analyser, hvor hensyn til værforhold,
sarbare naturressurser, oljers egenskaper og drivretninger
ivaretas.

NOFO har dognkontinuerlig vakt, og vil umiddelbart etter
en hendelse mobilisere inntil 14 store oljevernsystemer
beregnet for bruk pa apent hav. Gjennom avtaler har NOFO
ogsa tilgang til Kystverkets og kommunenes oljevern
ressurser. ÅrLig arrangeres åmfattende oljevernovelser for at
beredskapen skal være sa god som mulig.

Nærmere informasjon om NOFO gis pa hjemmesidene
http://w.nofg.no og i det internettbaserte planverket
(http://p[anverk.nofo.no).

I 10
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OppdrettsanLeggene
forurenser mindre
Mer kunnskap har ført ti[ at oppdrettsanIeggene forurenser mindre
enn før, men nå møter anteggene nye utfordringer.

TONE MIKALSEN
redaksjonen@naturvern.no

siden niediinbruken e re

duse:t har vii dag ingerr p:iib
lenie r med LiLSI! pp av mi il) ol ika
til sjO, sier hi Kupki 1-laiii-en,

forskr- i lorskir mgsgruppen
Inasystetii stsoner1 \‘CCl I lav

orskn in gsi nsm tUI tel

PLASSERES DYPERE
Dersom et anlegg ligger i riflen’t
i en fj ord eller pm grunt vann,
km ni an i mi d le rt id la alvorlige
prohle imrer med utslipp av
organ iske sto I ler og kanskje
neri mee-alter,

— Dette sa vi grelle eksemp
ler ii (or tjue ar siden. I dag har
vi lii:rt. \nl eg2 blir derior plas
sert dypere, h or det er god
gjennomstromnmag 2V vann sa
om radets taIee ne ikke blir
o\ ers]redet, I tillegg har man
latt mer ribust utstyr, og mer
dene kan plasseres pa mer
apent vann, sier llaitsen.

I—han t mllbye r at organisk avlall
ikke representerer lare sd lenge
spreciningen er stor nok og
nanirlig neclbrytning kan skje.

Ved hjelp av overvaking
kan man dessuten fitnge opp
problemer P et tidlig tidspunkt
og hindre o erbelastning.

NYE ARTER
Nlaren I smark i Vm\\1 bekrefter
at flrtikemi av medisiner i liske
oppdrei I er kraftig red oert de
iste ti irene - og at det i dag er
mninirnale utslipp tl sjo.

— Samt olig moter na imp
dms Itsaariimgen n’e ut orrlringem
i n e art er som torsk og kve :te.

in 1 det tt er n e i )j Nxlret t art i r,
i rmangler man kunnskap i nr i syk-

dotirme r og har ikke ferd igum
\ ikledi vaksiner. Vi frykter at
dette kan oke tiiedisinbrrtken i

irene fremo\ et. Problemet med
medisin og ,ititibotikibruk i
oppdrett er at meclismnrester for
svinner ut i sjøen og kan spises

mv andre arter, slik som fisk og
krepsdyr, som lever i nærheten
av anlegget. Dette kan medføre
skader for miljøet, sier Esmark.

OPPDRE11STORSK BEKYMRER
I sinark i \VWF er forovrig
belsymnret har den tikte satsingen

2,i oplxlreitstorsk.
— Jeg r km er at satsingen gar

uto er g t eoni,ridene til k st

tom.ken, sier fniark
R\tto’.khrnotden er pa et

hE-tormsk lavmil, og forskerne
vei ikke hele arsakett. \ len hi myt
fikepress fra rkes ikere. fri
tidsn-ke:v og turister er etter all
sinnsymmlmpliet en vikte asik.
Det op)t ar stadig lam likt t r om
h\ o rvidt nye oppdret t sinlegg

skal bli lokalisert i torskens gyte—

omrader — og om dette eventuelt

kan skremme bort kr sttorsken.
— I tillegg vet vi i dag ikke

noe otri hvI ke effekter rornl

oppdrcttsto tsk kan ha pi lokale
torskebestarmder, sier I smari.

ANNERLEDES ENN LAKS
I iskeriradgiver Duntrar Alhutn
i Norges Naturveritharbund min—

ner ogsa om at torsken oppfører
seg annerledes enn \‘illaksen.
Torsketi vil samle seg uten for
merdutie og spbe av iOret.

FIvt ra r lage et darltg I
dukt av noe vi har monopol pa?
Det er det samme som at Sor
Afrika skttlle begynne a selge
kiRke diammnter, sier Album

Oppdre

torskeoppdrett. (Illustrasjonsfoto: Audun Garbergl

Statnett

I 11
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GM-fisk truer naturLige arter
Store oppdrettsfisk
er malet.
Utryddel.se av
natur[ige arter kan
b[i resu[tatet.

JORUNN GRAN
jorunn.gran@naturvern.no

I le re selskaper jobber med å
enniodiIisere fisk til fiskeopp
dreit \lilei er it ut vikle arter
som blir større enn rie naturlige
arten e. kl en sli 1< ge i lei isk m odi -

hsering som gjør d) r lwcla egnet
tI iisemiekelocle kais samtidig
\ ere dodstoiet for )opulasjoner
hvis de blir luppei fri, konk
luderer forskere ved l’Lirdue
University i Indiana, USA,

STORE - MEN IKKE GAMLE

Itiologen Riek I Ioward presen
terte i icfligere i ar forskning som
viser at fisk som blir geniiiodili
sert til a vokse mer enn naturlig,
vil til trekke seg fle re part i ie re

men samtichg kan denne fisken
fa avkom som ikke vokser Oj)f)

Dette kan fa al\ enige følger for
populasj ene fle.

— Selv om endring av et
dyrs gener kan virke pusit ix t for

mennesket pa kort sikt, kan det
ise seg i fa katastrofale følger

for naturen pa lang sikt, sier
lfuxx md.

GMO OG MODER JORD
I mxx arrk fiirskning er ment å
i rekke GMO—debat te n noen
skritt lengre enn den tradisjo
nelle heky rnringen for sammen
hengen mello ru genmod i fisert
flat og folks helse. Ifølge en
pressemelding fra Purclue—

universitetet ønsker lJoward og
naturf’orskerne x ed un ix ersitetet

trekke oppmerksomheten i
rei rimng av hx orvidt GM() er

rygt for Mocfer Jord.

RASK GENSPREDNING
Forskningen ved Purdue—unix er—

sitet tok utgangspunkt i japanNk
medaka - en I item i fisk som for
mener seg daglig. Konklusjonen
var klar De storm’ hannene med
niocfifmserte gener - sikalt trans
gen fisk - formerte seg tre gimger
sa ofte som de naturlige han

nene.

— Det overrasket oss hx or
raskt fortrinnet som (ilxl—fisken
hadde kunne spre de modifi
serte genene i l)opukisionen, sier
l’lo ard. — I tillegg ble vi inte
ressert i mi kumbinere forplant
ningsfordelene hos (dx I-I iken
med den reduserte ox erlex elses—
evnen hos avkommet. Nar vi ser
pa disse f’aktorene sammen, vil
en populasjon som blir mx adert
av transgene fisk bli mer og mer
transgen sanitmclig som popu1mi—

sjonen blir mindre og mindre.

BOTEMIDDEL?
I en artikkel pa 1 o rs k i in g. no
1ipeker Ciorill Kristiansen og
Karmn Refsnes i 1 orskningsradet
at det kan finnes el boteiniddel
i forhold til genrnochifisert opp—

dlretL.fisk pa rønimen.
I’ isken kan for e lse in pel

gjøres avhengig av sibffer i Het
for a overleve. lIvis fisken rom
mer, slik at den spesielle f’ortil
gangen uteblir, sa dør den”, skri

ver Kristiansen og Refsnes

Medaka er en fisk som formerer seg daglig - og som derfor egner seg ypperlig til forskning der man vil se pa resultatene av

genmodifisering. Selvlysende medaka er for ovrig lansert som akvariefisk. Foto: Simon Kwong/Reuters/Scanpix)

Vi kioper mer bruker mer — og kaster mer

BRK
MNDRE!
Ta med handtenett eller ryggsekk nar du gar
i butikken. Du har plnstposer nok.
Bruk mindre.

Stavang.r kommun., fagavdeling renovasjon

I 12
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Fisk kan àvgjøre EU-vaLg
EUs felles fiskeripo[itikk skaper bøIger i den norske medIemskaps
debatten. Begge sider forsøker å utnytte fiskeriargumenter for sin
side.

I Ris Nrge blir medleiri av RU,

blir undrlagt EUs lelles Fiske—
ipoitikl I orsdini nen aV de

norske iskersursene sil der
ned bli loltei Opp i IL-ni a.

og vi vil fa lull markeusnIgang
til lik isk og lisirproduk

ter. Andre I IU-linek liskere vil

la storre adgang til norske
[iskefelter, nte norske liskeres
historiske rettigheter i omratlet

skal tas hensr n til, I ortseuer Vi

å ta Utel]lOi’. si Noi’e lortsitt

h;i Iors,iltiiin srett tiS’ç! lislai

r(’>ur.ene, eieti markedsad

;it1gin oserlor RU vil lortsati

va’i’e liegieiiset, slik snIll i dag

Ni krangles det helt g om hvil
ken ord n ing som er best ‘nr
oko n ni iii en, ni i ljoe i og ressur

sne

HOVEDSAK I EU-DEBA1T

IL Niturs einorhund’t semin.ir
ons RU og iniiljo ilrnndheini i

septeiiihei dreidn npc seg oni
Isk. I den avsluttende (lellitten

mellom leder I ilis Plydal i
ns ist m lente r li ir I ti og nest-

leder mc i n’sen i Nei til I .U ble

liskehfo;s tltning det nr siri(Is
enitet. I bil ge Larse il forer I IU

en p ltikk som bidrir til over
fiske, og har blant ,inliet nektet
Sverige a stoppe fiske lit truede

best an der i Øl en] oen. idydal

mener i in alt ningen i Oste rsj ie il

er et godt elsem pel pa hvordan
en felles, europeiskliskeripoli
tilrl kan lsiiid:e nett opp over-
fiske.

I in i ar (lei et ut all land
som hver fastsatte sine kvoter.
I )e i ri ie I ble 1 lest in (ler talt Il en
ganger, og det var ingen reell
kont iii mmmcd uttaket. Na liir Il,
hele aii’.v,e’et. sier FIvdal.

EU AVDRAMATISERER

I lere norske 1(1 lit ikere hai i ins

bet seg et norsk og ki,indk ldr
i alinines:eiçime av Ilden i

N 0 rei -At ante men selv o ni Liii -

ciene blir niecllemnier av IlU.

Dette er avvist av [Us fiskeri

kommissar I ran: Fisehler,

senesi i Nat tonen i september

Men han as d ramattse rer kon-e—
kvensene is et norsk LU-med

lemskap, og poengierer ii ogsa
EUs regler pa om rådet inne—

seier regulering, ikke frslipp.
— Floveclprinsippei i hele

var forvaltning er li Ut oriske
‘et tigheier. Nir norske fiskere

li ir eksempel har en viss andel

as ressursene i tiorske [in inn
ville de kke tape dette Ved kL

medleniskap .Ue r lischler ttl

t’iiti (nen.

— SKANDALE
[Us lelles fiskeripolitikk er svart
koiitrosersiell, bide i Norge og
i dagens I IU—loni . I nr ett år

odemi sa lederen i i ti ropahe
vegelseit, Svein Roald I lansen.
til N ti i om i at han ikke o nsb et
at Notge skulle bli I U-iisedleni

livn vi iklse klarte a lorandre

kL s fiskerilorvaltning gjennom

rh,indl’it r. The Ro\ .11 Sneiet\,
torhritinn:nnasjonile orsk
ningsilt’t it usjon. mene r ilulge
liliC at I lUs fiskeripolitdk er en
skandale og at uen ighete r og
dr igkan il ter internt i RU I ører til
overhske 0si den norske us
berilorvilt ningen er blitt kriti
sert for a u Idele kvuter. pesielt
lor tor>k, oiii er over nivaet

n ti sbe li les iv h. is i i rske re.

KRISTIAN S. AAS
kristianaas@naturvern.no

kritiseres for overfiske i dag. tFoto: Bo Mathisen, Scanpix)
Hvis Norge blir medlem av CU, blir kvoter og reguleringer bestemt I Brbssel gjennom EUs felles fiskeripolitikk. Bade EU og Norge

r Felleskjopet Øst Ves!J
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Med giftkart på fisketur

Både Norge, Sverige og Dan -
mark har områder som snevrer
inn muligheten til å spise fisk
med god samvittighet. I hvert
fall hvis du er et barn eller en
kvinne som ønsker å bli gravid
nå eller en gang i framtiden -
eller som allerede er gravid eller
ammende.

HELLER FISK ENN PØLSER

Vi hører sjelden om miljøgifter
i pølser eller hamburgere. Like -
vel anbefaler Sosial- og helse -
direktoratet oss å foretrekke fisk
på middagstallerkenen. 

— Vi anbefaler at man skal
spise fisk, men samtidig må folk
forholde seg til de rådene som
Mat tilsynet gir, sier rådgiver
Anniken Owren Aarum i Sosial-
og helsedirektoratet. 

FORSVARLIG

Også leder Knut-Inge Klepp i
Nasjonalt råd for ernæring sier
kostholdsrådene som myndig -
hetene gir om høyt fiskeinntak,
er forsvarlig så sant ikke fisken

er forurenset.
— Anbefaler dere fisk fordi

alternativet er usunt?

— Nei. Miljøgifter er et gene -
relt problem som gjelder alle
matvaregrupper. Ernærings -
rådets rolle er å gjøre ernærings -
faglige vurderinger. Men selvsagt
blir jeg bekymret når vi får rap -
porter om miljøgifter i mat. 

UTSATTE GRUPPER

Men alt er ikke farlig. Det norske
Mattilsynet melder for eksempel
at vi trygt kan spise oppdretts -
fisk uansett type og størrelse.
Skal du spise annen fisk, bør du
imidlertid helst ha et kart med
røde varseltrekanter for hånden.
For både skalldyr, fiskelever og
enkelte fiskearter kan ha for mye
miljøgifter - og gravide eller am -
men de er altså den forbruker -
gruppen som bør være mest for -
sik tig. Helt konkret blir de ut -
sat te gruppene advart mot å
spise hvitt krabbekjøtt i klør, fis -
ke lever, ørret og røye over én
kilo og eksotisk fisk som hai,
sverdfisk, skate og tunfiskfilet.
Men også andre forbrukere bør
ifølge Mattilsynet ha et begrenset

inntak av fisk som stor abbor og
gjedde. 

FORGIFTET FERSKVANNSFISK

I tillegg til generelle råd til ut -
satte grupper, har vi i Norge en
mengde konkrete, lokale kost -
holdsråd og omsetnings forbud
for fisk.

Forurensningsproblemene
langs kysten er opphav til
detaljerte fiskeråd. Men også fisk
i enkelte norske innsjøer er mer
forgiftet enn ønskelig. Funn av
flere mil jø gifter som kvikksølv,
PCB, brom erte flammehemmere
og dioksiner i storørret fra Mjøsa
og Vorma, har gjort et bredt
publikum oppmerksom på at
ikke alle dyr som svømmer eg -
ner seg som mat. Norske myn -
dig heter fraråder gravide og am -
mende å spise mjøsørret over én
kilo, mens barn og kvinner i
fruktbar alder ikke bør spise slik
fisk mer enn fire ganger i året.
Alle andre bør nøye seg med stor
ørret maksimum én gang i
måneden. 

STRENGE RÅD TIL KVINNER

Svenskenes fiskeproblemer fin -
ner du blant annet i den sterkt
forurensede Østersjøen. Men
også i fisk fra de store innsjøene
Vänern og Vättern blir det regel -
messig påvist miljøgifter som
diok sin, PCB og kvikksølv.
Kvikk  sølvinnholdet i ørret fra
Vänern tangerte i fjor EUs gren -
se verdi.

STOR ROVFISK - IKKE DEJLIGT

Danskene advarer mot store rov -
fisk.

“Store rovfisk er siste ledd i
næringskjeden og kan derfor
inneholde kvikksølv i konsent -
rasjoner som mistenkes for å

kunne ha effekt på fosteret”,
advarer det danske Fødevare -
direk toratet. Advarselen gjelder
gravide og ammende - og ble
nylig utvidet også til å gjelde for
barn under 14 år og kvinner
som ønsker å bli gravide. 

De store rovfiskene er for ek -
s empel tunfisk, sverdfisk, gjed -
de, gjørs, skate, rokke, helle -
flyndre, håbrann, abbor og
escolar. Men danskene påpeker
at boksetunfisk har lavere kvikk -
sølvinnhold enn tunfiskfilet.

På grunnlag av funn av høye
dioksinverdier, bestemte det
danske Fødevareministeriet i
sommer også å forby fiske og
salg av sild fra Østersjøen øst for
Bornholm. 

IKKE LAV NOK

KVIKKSØLVGRENSE

Til tross for kvikksølv og diok -
siner, understreker også Føde -
varedirektoratet at fisk er sunt,
og at det kun er rovfisk de mest
utsatte gruppene skal være for -
siktig med.

“All annen fisk kan man trygt
spise, og denne fisken inne hol -
der i tillegg en rekke sunne og
nødvendige vitaminer og mine -
raler samt de gode omega-3-fett -
syrene”, er beskjeden til danske
forbrukere. 

EU har satt en grenseverdi på
0,5 mg/kg for kvikksølv i fisk
beregnet på salg. Fødevare direk -
toratet påpeker at hvis EU skulle
satt en så lav grenseverdi for
kvikksølvnivå i rovfisk at alle
forbrukere ble beskyttet, ville
denne grensen vært så lav at
visse fiskearter ville blitt fjernet
fra markedet. Derfor nøyer man
seg med å advare spesielt utsatte
grupper. 

Et norgeskart fra Mattilsynet kan være godt å ha for hånden hvis du
skal på fisketur. For selv om ernæringsekspertene råder oss til å spise
mer fisk, kan miljøgifter mange steder ødelegge middagsplanene.

JORUNN GRAN
jorunn.gran@naturvern.no

Skipper og sjarkfisker Jan Engen

etterlyser fiskestoff i norske

aviser. Engen mener avi ser burde

være forpliktet til å skrive om

fisket og fiskernes vil kår, i og

med at fisket er landets nest

største eksport næring. 

— Nedgang i fiskerinæringen

har alvorlige konsekvenser, og

mange lokalsamfunn kan ikke

overleve uten fisket. Forskere har

foreslått såkalt nulluttak for kyst -

fisket, og dette vil bety full -

stendig stopp i torskefisket langs

kys ten, skriver tidsskriftet Jour -

na listen. 

Engen får støtte fra NRK-

journalist Arnt Ryvold.

— Fiskeriene får ikke den plass

i mediene som næringens be -

tydning skulle tilsi, sier Ryvold.

Vil ha mer fisk i media
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Her er noen av fjordene hvor sjømaten
inneholder miljøgifter: 

Oslofjorden
Forurensning: PCB. 

Kostholdsråd: Konsum av ål fanget innenfor Drøbak frarådes. Konsum av lever fra fisk fanget i

Oslofjorden innenfor Horten og Jeløya frarådes.

Kristiansandsfjorden
Forurensning: Klororganiske forbindelser, spesielt dioksiner

og PCB, men også andre. 

Kostholdsråd: Det er frarådet å spise all fisk og skalldyr fra

området innefor yttersiden av Odderøya-Dybingen-Bragdøya

og Andøya. Konsum av lever fra torsk fanget innenfor

Dvergsøya-Flekkerøya frarådes. Topdalsfjorden, Kristiansand:

Konsum av lever fra fisk fanget i Marvika frarådes.

Grenlandsfjordene
Forurensning: Klorerte organiske forbindelser, særlig dioksiner. 

Kostholdsråd: Konsum av all fisk og skalldyr fanget i Frierfjorden og Vollsfjorden ut til Brevikbroen frarådes.

Videre frarådes konsum av sjøørret fanget i Skiensvassdraget, Herrevassdraget og andre mindre vassdrag

som munner ut i disse eller i Frierfjorden. Konsum av ål, sild, makrell, krabbe og lever fra fisk fanget fra

store områder utenfor Brevikbroen frarådes.

Bergen
Forurensning: PCB. 

Kostholdsråd: Konsum

av fisk og skalldyr

fanget innenfor linjen

Bogøya-Knappen ved

Haakonsvern frarådes.

Videre frarådes konsum

av ål og fiskelever fra

fisk fanget i

fjordområdene ved

Bergen. 

Stavanger
Forurensning: PAH, PCB.

Kostholdsråd: Det frarådes konsum av lever fra torsk fanget i store deler av Stavangers kai- og havneområder.

Det frarådes konsum av skjell fanget i deler av Vågen i Stavanger og i Galeivågen på Hundvåg.

Tromsø
Forurensning: PAH.

Kostholdsråd: Konsum av skjell fanget mellom Tromsøya og

fastlandssiden (Tromsøysundet) frarådes.

Narvik
Forurensning: PCB. 

Kostholdsråd: Konsum av fiskelever fra fisk fanget i Beisfjorden og Narvik havn frarådes.

Hammerfest
Forurensning: PAH.

Kostholdsråd: Konsum av skjell fanget i indre Hammerfest

havn, i Rossmolbukta og inne i Rypefjord, frarådes.

Mer informasjon: www.matportalen.no

I tillegg har følgende fjordområder 
ulike kostholdsrestriksjoner:

Harstad
Forurensning: PCB, tungmetaller.

Kostholdsråd: Konsum av

fiskelever og skjell fanget innenfor

en linje mellom Trondenes kirke og

tankanlegget på Gangsås frarådes. 

Hardangerfjorden/Sørfjorden
Forurensning: Kadmium, bly, kvikksølv og PCB.

Kostholdsråd: Gravide og ammende bør ikke spise fisk og skalldyr fanget i Sørfjorden innenfor en

linje mellom Grimo og Krossanes. Konsum mer enn én gang i uken av torsk og konsum av lever fra

fisk fanget i indre Sørfjorden frarådes.

Trondheimsfjorden
Forurensning: PAH, PCB.

Kostholdsråd: Konsum av blåskjell fra Fagervika og Ilsvika frarådes. Konsum av lever fra

fisk fanget i Havnebassenget fra Korsvika via Nyhavna og nedre del av Nidelva til

Rosenborgbassenget frarådes. 

• Tønsberg 

• Sandefjord

• Kragerø

• Tvedestrand

• Arendal

• Farsund

• Fedafjorden

• Flekkefjord

• Sandnes

• Karmsundet

• Saudafjorden

• Årdalsfjorden

• Sunndalsfjorden

• Hommelvik

• Brønnøysund

• Sandnessjøen

• Ranfjorden

• Vefsnfjorden

• Ramsund

• Honningsvåg



“På Senja har Posten tatt over transporten av fisk, mens
Senja Rutebil som før kjørte fisken, må frakte posten. Og vi
som lurte på hvorfor Posten har falt i fisk.”

NORDLYS
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2. - 11. OKTOBER

Studietur om EU og miljø

Sted: København og Brüssel

Arr: Natur og Ungdoms

studentlag/Naturvernforbundet

www.nu.no/student/brussel/

5. - 8. OKTOBER

Miljöteknik-messen og

konferansen Ecology

Sted: Göteborg

Arr: Svenska Mässan

www.miljoteknik.com

7. - 8. OKTOBER

Norges energidager

Sted: Oslo

Arr: NVE

www.nve.no/energidagene/

15. - 16. NOVEMBER

Nordisk fjellrevseminar

Sted: Teveltunet Fjellstue,

Meråker.

Arr: Prosjekt Fjellrev 

www.fjellrev.no

Svanemerket....

kalenderen Skreien kommer!

Forsker Odd Nakken ved Hav -
forskningsinstituttet mener at
skreibestanden for øyeblikket er
på et tilfredsstillende nivå. Be -
stan den anslås i dag å være på
om lag 1,8 millioner tonn, mot
bare 1 million i 1999. Det er
like vel mindre enn i 1993, da
totalbestanden nådde over 2
millioner tonn.

— Bestanden var sterkt re -
dusert på slutten av 1980-tallet.
Norge og Russland gjorde i
felleskap en formidabel innsats
for å redusere overfisket av ung -
torsk i Barentshavet, hvilket re -

sul  terte i den raske gjenopp -
byggingen på begynnelsen av
1990-tallet, sier Nakken.

LØNNSOMT SKREIFISKE

— Skrei er kjønnsmoden torsk
i Barentshavet, som trekker inn
til Lofoten for å gyte. Torsken
blir kjønnsmoden når den er
mellom fem og åtte år gammel.
Dersom man fisker for hardt på
yngre fisk i Barentshavet, vil det
få negative konsekvenser for
skrei bestanden, sier Nakken.

Det lønner seg ifølge Nakken
å fiske skrei fremfor ungfisk, av
den enkle grunn at skreien er
større og tyngre. Man unngår
dermed å tære hardt på bestan -

den, samtidig som man sikrer
seg like mye fisk kvantitativt sett. 

OVERFISKE

Nakken er bekymret over rap -
porter fra Kystvakten om russisk
overfiske de siste to årene.

— Det kan dreie seg om
cirka 100 000 tonn hvert år.
Anslaget er usikkert siden det
ute luk kende skriver seg fra Kyst -
vak tens observasjoner. Det gjør
det likevel vanskelig å vurdere
frem tiden for bestanden og er
med på å øke usikkerheten med
hen syn til bestandens fremtid,
slår han fast.

Fremtiden ser lysere ut enn på lenge for skreibestanden i
Barentshavet. Russisk overfiske er likevel med på å spre
usikkerhet om artens fremtid.

ØYSTEIN BERNTZEN
redaksjonen@naturvern.no

Skreien behøver ikke å trekke i lettsaltet vann og serveres med lever og rogn. Her har mesterkokk Bent Stiansen laget stekt

lofottorsk på en seng av syltede rødbeter, med en smørsaus til. Stiansen har pyntet med blant annet sprøstekt skorsonnerrot.

Utviklingen i skreistammen tyder på at vi kan nyte slike delikatesser også i årene som kommer. 
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